
„Ležím v  posteli pod peřinou a  je mi dobře. Matka se nade 
mnou sklání a nemůže mě probudit. Ráno potom zjistí, že jsem 
mrtvý…“

„Jmenuji se Jirka, tedy jmenoval jsem se. Předevčírem měl kámoš 
narozky. Jako dárek jsem mu donesl půl gramu pervitinu, o který 
se se mnou na své narozeninové párty rozdělil. Alkohol dodal naší 
zábavě ještě lepší atmošku. Abychom vydrželi déle, kámoška se-
hnala další gram pervitinu. Párty nakonec trvala dva dny, pervitin 
jsme si dali ještě několikrát. Domů jsem došel, ani nevím jak, byl 
jsem neskutečně unavený a měl jsem žízeň. Doma se o mě hezky 
postarali, dávali mi napít a pomohli mi i do postele. Teď tady le-
žím, nedýchám, srdce mi netluče, mám otok mozku. Tohle byla 
fakt vydařená párty. Jenže taky úplně poslední. Mám to zkrátka 
za sebou… Bylo mi 17 let.

… Do průšvihu jsem tak dostal i svou kámošku. Hrozí jí vězení za 
to, že mi poskytla pervitin, což způsobilo mou smrt. Ostatní ka-
marádi, kteří se párty zúčastnili, budou vyslýcháni na policii při 
vyšetřování mé smrti…

… Kdybych žil, byl bych v průšvihu taky. Daroval jsem totiž pervi-
tin, což je trestné. Teď už je to jedno, jsem po smrti.“

Jistě víš, že jakékoliv držení, 
přechovávání či zprostředkovávání 
omamných psychotropních látek je 
protiprávní, ať už jako přestupek nebo 
trestný čin.

Je jasné, že droga Ti vezme zdraví, 
rodinu, kámoše, zájmy a nakonec 
i život.

A nemusím dodávat, že droga 
mění vnímání reality, tento pocit je 
však jen chvilkový. Vznik závislosti 
je nevyhnutelný. Sám si budeš 
namlouvat „mám to pod kontrolou 
a kdykoliv s tím dokážu přestat“. Jak 
mylná představa… 

A co může být na začátku závislosti?
… Většinou kouření marihuany nebo 
pár „neškodných“ dávek pervitinu…

Víš, co Tě to může stát?
… Drahý mobil, tablet, značkové 
oblečení, výlet s kamarády, dovolenou 
u moře… Na to můžeš zapomenout. 
Drogy Ti vezmou víc, než jen kapesné. 

Můžeš však také něco získat!
…Samotu, špínu, infekční nemoci, 
psychické problémy, smrt… 
„Fetkámoše“, kteří mají jen 
jednoho koníčka – kde vzít prachy 
na drogu. Ukrást je doma? Ukrást 
něco v obchodě? Okrást někoho? 
Nabídnout sebe za prachy?

A teď už je to jen na Tobě…  
Chceš se stát fěťákem?
„Já jsem z kamarádství věnoval dárek, 
který se mi vymstil. Lehkomyslně jsem 
si nepřiznával možná rizika … Vždyť 
jsem jen experimentoval!!“

A co na to zákon?
Přestupkem je i to, že neoprávněně 
přechováváš malé množství (pro svoji 
potřebu) omamné nebo psychotropní 
látky, nebo neoprávněně pěstuješ pro 
vlastní potřebu v malém množství 
rostlinu nebo houbu obsahující 
omamnou nebo psychotropní látku.

Trestným činem je, když vyrobíš, 
dovezeš, vyvezeš, provezeš, nabízíš, 
zprostředkuješ, prodáš nebo někomu 
opatříš či pro někoho přechováváš 
omamnou nebo psychotropní látku.

Více informací k přesné citaci paragrafů 
trestního i přestupkového zákona si 
„vygoogluj“.

A co to znamená v běžném životě?
-	 u sebe mám drogy (např. pervitin, 

jointa…) - minimálně je toto 
posuzováno jako přestupek,

-	 pěstuji konopí pro vlastní potřebu – 
toto je posuzováno jako přestupek 
i jako trestný čin,

-	 jedu na fesťák (do zahraničí) a koupil 
jsem si tablety extáze – může to 
být posuzováno jako přestupek (na 
území České republiky), v případě 
převážení je to posuzováno jako 
trestný čin,

-	 kamarád si zapálí cigaretu marihuany 
a posílá ji kolovat – kamarád se 
dopouští minimálně přestupkového 
jednání, tím, že drogu má u sebe. To, 
že ji nabídne dalšímu, je již trestným 
činem,

-	 protiprávního jednání se dopouští 
i ten, kdo drogu „daruje“.
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